
Hráči a realizační tým kategorie dorostu U19 FK SLOVAN Hrádek nad 
Nisou 1910, z. s., se ve skončeném ročníku 2021/2022 stali vítězi Kraj-
ského přeboru Libereckého kraje ve fotbale. 

Jedná se o mimořádný historický úspěch mládežnické kopané  
v Hrádku nad Nisou, který ještě podtrhuje individuální ocenění v po-
době nejlepšího střelce celé soutěže, jímž se stal hráč vítězného týmu 
František Kordík s počtem 36 branek, kterého v top 10 střelců doplnili 
spoluhráči Domink Švejkovský (6. místo – 22 branek), Radovan Kryš-
tůfek (7. místo 21 branek), Matyáš Chlupsa (18 branek). 

Oceněním dobré práce byla také nominace hráčů (Mazánek,  
Tomov, Ort, Štěrba) a trenéra Pavla Nývlta do krajských a okresních 
výběrů.  

Z hlediska týmových statistik se hrádeckým podařilo nastřílet nejvíce 
branek (109) a současně být týmem, který nejméně inkasoval  
(25 branek). 

To vše jenom podtrhuje mimořádný sportovní úspěch tohoto týmu 
a celého klubu FK SLOVAN Hrádek nad Nisou 1910, z. s. 

 
Soupiska mužstva U19 FK SLOVAN Hrádek n. Nisou 1910, z. s., 
v sezóně 2022/2023 
Hráčský kádr: 
Patrik Mazánek, Jakub Blažek, Petr Vršecký, Tag Hai Minh, Sebastian 
Miksch, Samuel Miksch, Lukáš Ort, Antim Tomov, Dominik Švejkovský,  
Daniel Štěrba, Matyáš Chlupsa, František Kordík ml., Radovan Kryš-
tůfek, Aleš Bretšnajdr, Josef Černohorský, Nguyen Quy Nam, Pavel 
Dočekal. 
Realizační tým: 
Vedoucí: František Kordík st. 
Trenéři: Pavel Nývlt, Lukáš Ort, Miroslav Mičica. 

Pavel Nývlt, foto: Jaromír Mottl

Hrádecký fotbal si připsal historický úspěch

 
Infocentrum v nových prostorech 
Městské informační centrum se dočkalo 
rozšíření. Rekonstrukcí vzniklo komfortnější 
prostředí pro návštěvníky i obsluhu centra.
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Hrádecká Bambulka 
Hrádek nad Nisou hostil už po 14. tradiční 
přehlídku mažoretkových skupin. Účastnily se 
ho 3 týmy z Varnsdorfu a 4 domácí týmy.
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Připomínka Lidické tragédie 
Letos uběhlo 80 let od vyhlazení Lidic.  
Toto výročí jsme si připomněli i v Hrádku 
nad Nisou. 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
16. schůze rady města 
Rada města na svém 16. jednání, konaném dne 8. června 2022, mimo 
jiné: 
— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 10 000 Kč od spo-

lečnosti Česká spořitelna, a. s. 
— schválila přijetí dotace z Národní sportovní agentury, Programu 

16252 – Regionální sportovní infrastruktura na projekt Rekon-
strukce sportovního areálu u ZŠ T. G. M. – Hrádek nad Nisou ve výši 
3 758 735 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 1 610 886 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Multisport 
Team, z. s., Hrádek nad Nisou, ve výši 30 000 Kč na úhradu nákladů 
spojených se sportovní činností spolku (týmové oblečení pro děti  
a dospělé, úhrada startovného, doprava, sportovní vybavení) 

— schvaluje Smlouvu o dílo na zajištění grafického zpracování obráz-
kového slovníku pro děti, v rámci projektu Od školky bez hranic – 
sport, kultura, ekologie – Hrádek nad Nisou, kdy dodavatelem díla 
je paní Lenka G., Hrádek nad Nisou, při celkové ceně díla 4 000 Kč 

— schválila poskytnutí finančního příspěvku žadateli Přístav 3V, z. ú., 
Chrastava, a to ve formě daru ve výši 20 000 Kč na poskytování sociál -
ně aktivizačních služeb pro seniory a osoby se zdravotním postižením 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení souhrnu dokumentů na zadaný investiční záměr na akci: 
Hřbitov Donín – dispoziční úpravy domu na hřbitově – přestavba  
1. np na kolumbárium, zhotoviteli Ing. arch. Marek P., Hrádek nad 
Nisou za cenu 93 000 Kč (zhotovitel není plátce DPH) 

— schválila přidělení zakázky na úkony a činnosti spočívající v zajištění 
výroby a dodávky židlí do obřadní síně MÚ Hrádek nad Nisou,  

Probíhající opravy kuchyně na ZŠ T. G. M. 

dodavateli INTERIER-O, s. r. o., Liberec XVII-Kateřinky, za cenu  
645 069 Kč (533 115,00 bez DPH). 
 
17. schůze rady města 
Rada města na svém 17. jednání, konaném dne 22. června 2022, mimo 
jiné: 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace Mateřská škola, Hrá-

dek nad Nisou – Donín, v celkové maximální výši 62 020 Kč na 
úhradu dodavatelské faktury za nákup vybavení zahradních prvků 
do MŠ Václavice 

— souhlasila s přijetím finančních darů pro DDM Drak na akci Hrá-
decká bambulka 2022, a to: 
– ve výši 3 000 Kč od společnosti MAXEL, s. r. o.   
– ve výši 2 000 Kč od společnosti Radomír S.  
– ve výši 2 000 Kč od Soňi B.  
– ve výši 1 000 Kč od společnosti VULKAN – Medical, a. s.  
– ve výši 1 000 Kč od Kristýny B.  
– ve výši 1 000 Kč od společnosti Jiří B.  
– ve výši 1 200 Kč od společnosti Regina M.  

— souhlasila s přijetím finančních darů v celkové výši 111 000 Kč, dle 
seznamu darovacích smluv 2022 na akci Den dětí 2022 do vlastnictví 
příspěvkové organizace Brána Trojzemí 

— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 7 888 Kč od spo-
lečnosti Oblastní sbírka Liberec do vlastnictví příspěvkové organi-
zace Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu Pavlu J. 
ve výši 5 000 Kč na účel: Účast na Autoklub Mistrovství ČR v rally his-
torických automobilů: podnik Bohemia Rally Mladá Boleslav 2022 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení souhrnu dokumentů na zadaný investiční záměr na akci: 
Bytový dům v areálu Bekon – studie, zhotoviteli Projektový ateliér 
DAVID, s. r. o., Liberec 14, za nabídkovou cenu 181 500 Kč s DPH 
(150 000 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení souhrnu dokumentů na zadaný investiční záměr na akci: 
Polyfunkční dům v areálu Bekon – studie, zhotoviteli Projektový ate-
liér DAVID, s. r. o., Liberec 14, za nabídkovou cenu 205 700 Kč s DPH 
(170 000 Kč bez DPH). 

 
18. schůze rady města 
Rada města na svém 18. jednání, konaném dne 29. června 2022, mimo 
jiné: 
— schválila čerpání fondu investic organizace Mateřská škola, Hrádek 

nad Nisou – Liberecká, v maximální výši 110 000 Kč na úhradu faktur 
za sporák do školní kuchyně 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Mateřská škola, Hrá-
dek nad Nisou – Liberecká, v celkové maximální výši 50 000 Kč na 
úhradu faktur za nákup skříněk do kuchyně a skladu prádla. 

2

prázdniny pomalu míří do své druhé poloviny a vy držíte v rukou letní 
dvojčíslo HRÁDECKA. Titulní stranu jsme tentokrát věnovali nevída-
nému úspěchu hrádeckých fotbalistů. Další zajímavá témata pak ne-
jdete uvnitř vydání. Už v minulém čísle jsme slibovali ohlédnutí za kul-
turními a sportovními akcemi. V posledních týdnech není víkendu, kdy 
by se u nás něco nedělo. Obsáhnout veškeré dění je téměř nemožné, 
snažíme se proto informovat o tom nejzajímavějším. Hned několik 
stran se týká projektů přeshraniční spolupráce, které se v uplynulém 
období uskutečnily. V redakční poště nám také přistálo několik článků 
z našich škol. Jejich autory jsou většinou žáci a my z toho máme velkou 
radost. Máme možnost nahlédnout do dění na školách očima dětí,  

a protože některé články jsou velmi povedené, dává nám to zároveň 
naději, že v budoucnu nebudeme mít starost o to, komu jednou HRÁ-
DECKO předáme. Už tradičně informujeme také o investičních akcích. 
V těchto dnech se pracuje na obnově hřiště poblíž pěšího hraničního 
přechodu do Hartavy nebo na sportovišti u ZŠ TGM. Nejen o těchto 
projektech, ale třeba i o nově zrekonstruovaném Infocentru na náměstí 
se dočtete hned v úvodu tohoto vydání. Přejeme vám příjemné poč-
tení a krásně prožitý zbytek prázdnin. A pokud patříte mezi nadšené 
foto amatéry, můžete se přihlásit do fotografické soutěže. Podrobnosti 
najdete na straně 18. 

Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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Ze zasedání zastupitelstva města 

6. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 6. zasedání, konaném dne 29. června 
2022, mimo jiné: 
— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Orel jednota 

Hrádek nad Nisou, ve výši 160 000 Kč na Úhradu nákladů na energie 
a provoz sportovního areálu jednoty Orel 

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli FK SLOVAN 
Hrádek nad Nisou, ve výši 470 000 Kč na projekt Provoz a údržba 
sportovního areálu Rynoltická 333 

— schválilo a vydalo Obecně závaznou vyhlášku Města Hrádek nad  
Nisou č. 1/2022 o nočním klidu, kterou se upravují termíny konání 
tradičních akcí, při nichž je doba nočního klidu vymezena dobou 
kratší nebo žádnou a současně je nově uvedeno časové a teritoriální 
vymezení určitých kulturních akcí 

— schválilo poskytnutí finančního daru organizaci Člověk v tísni, o. p. s., 
Praha 2,  
1) na odborné sociální poradenství – zaměřené na dluhovou pro -

blematiku ve výši 14 700 Kč 
2) na realizaci základních činností sociální služby – terénní pro-

gramy ve výši 18 900 Kč. 
 
Kompletní usnesení z jednání rady města a zasedání zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Opravené infocentrum 
 

Po několikaměsíční rekonstrukci se znovu otevřelo Infocentrum  
v Bráně Trojzemí. Dobu oprav muselo přečkat „pod klenbami“, ve 
stísněných podmínkách prostoru na opačné straně budovy. Návštěv-
níci dnes mají k dispozici íčko, které je nejen zrekonstruované, ale 
hlavně větší. Rozšíření bylo dosaženo propojením dřívějších prostor 
s provozovnou zaniklé trafiky, která po ukončení provozu marně hle-
dala nového nájemce. Návštěvníky tu čeká víc místa u přepážky a celá 
nová místnost s informačními materiály. Víc prostoru nabídne info-
centrum nejenom návštěvníkům, ale i v zázemí. Mimo čerpání cen-
ných informací sem lidé přicházejí také pro své balíky a balíčky od  
kurýrních služeb. Bránou Trojzemí těch zásilek za poslední roky pro-
chází stále více a ani současná krize to prozatím kupodivu nezměnila. 
Proto došlo i ke zvětšení skladu zásilek. Tato služba občanům je pro 
Bránu Trojzemí zároveň cenným zdrojem doplňkových příjmů. 

-rs-

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH (sazba DPH je 21%)

Historický úspěch fotbalistů hrádeckého Slovanu ocenilo Město Hrádek 
nad Nisou přijetím vítězného týmu z dorosteneckého krajského přeboru 
v obřadní síni radnice. Hráčům, trenérům i celému realizačnímu týmu 
poděkoval starosta města. Do budoucna popřál všem hodně úspěchů  

a na pozvané čekala i symbolická odměna. 

Příští řádné zasedání zastupitelstva města se bude konat  
24. srpna 2022 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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V čase prázdnin začaly úpravy hřiště před Základní školou T. G. Ma-
saryka. Z hrací plochy byla odstraněna stará umělá tráva, kterou na-
hradí nová. Výměnou travnaté plochy ale práce zdaleka neskončí. Revi -
talizací projde i atletická dráha. Zároveň dojde k obnově a doplně ní 
sportovního mobiliáře. Práce přijdou na 5 milionů korun vč. DPH.  

Projekt vedle Města Hrádek nad Nisou podpořila Národní sportovní 
agentura. Práce by měly být hotovy do začátku nového školního roku. 

Paralelně s rekonstrukcí venkovního sportoviště se řeší také obnova 
tělocvičny ve škole. Projekt počítá s kompletní rekonstrukcí včetně sta-
vební úprav a nové přístavby sociálního zázemí. V rámci stavebních 
prací budou provedeny drobné dispoziční úpravy, rekonstrukce veškeré 
skladby podlah, úpravy vnitřních povrchů (výmalby, nové podlahové 
krytiny a akustické podhledy). Je navrženo nové LED osvětlení, nové 
elektro vnitřní rozvody, nové rozvody a tělesa ústředního topení, pro-
vedení nových interiérových dveří vč. zárubní, částečné rekonstrukce 
rozvodů ZTI. Třešničkou na dortu pak bude i nové vybavení tělocvičny. 
Projektové náklady se pohybují kolem 8,8 milionů korun vč. DPH.  
I tady se městu podařilo dosáhnout na podporu z Národní sportovní 
agentury. Pokryje zhruba polovinu. Druhá polovina půjde z rozpočtu 
města. V nejbližších dnech proběhne výběrové řízení na dodavatele. 
Práce by měly začít v září a skončit ještě na podzim.  

Co se týká investic do školních budov, jednoznačně v letošním roce 
vede ZŠ TGM, kde během prázdnin navíc probíhá i rekonstrukce jí-
delního pavilonu. Město má ale na stole připravené další projekty k ře-
šení a žádostem o financování týkající se všech hrádeckých škol.  

Věra Baumgartnerová

Jednou z investičních akcí letošního léta v Hrádku nad Nisou je obno -
va turisticko-odpočinkového místa u bývalých skladů oděvů nedaleko 
pěšího přechodu Hrádek nad Nisou – Hartava. Takzvané hřiště „v za-
táčce“ získalo město v loňském roce do svého vlastnictví. Původní plo-
cha s dětskými herními prvky, povalovým chodníčkem a ohništěm 
patřila Libereckému kraji, který místo vybudoval v roce 2013 v rámci 
turistického projektu Hřebenovka. Hřebenovka je vrcholová trasa ve-
doucí z Libereckého kraje přes Německo, Polsko a Královéhradecký, 
Pardubický a Olomoucký kraj. Její trasa byla vyznačena už na začátku 
20. století, a vede přes vrcholky všech pohoří při hranici. Obnova  
Hřebenovky začala mezi lety 2006 a 2007, kdy Liberecký kraj společně 
s německým partnerem realizoval projekt podpořený Evropskou unií 
na znovuobnovení části této cesty ve třech paralelních trasách pro 
pěší, cyklisty i běžkaře. Od roku 2014 se trasa postupně rozšiřuje i za 
hranice do Královéhradeckého, Ústeckého a Karlovarského kraje. 

Po celé trase Hřebenovky se nachází mnoho rozhleden, přírodních 
a historických památek. Její součástí jsou venkovní mapy i několik od-
počinkových míst s prvky dětského hřiště, lavičkami a stojany na kola. 
A právě to „v zatáčce“ prochází obnovou. V místě vznikne nová herní 
plocha a opraví se povalový chodník. Počítá se i s novým mobiliářem, 
jako jsou kruhová odpočinková mola, ohniště, lavičky nebo stojany 
na kola. Dětem pak bude sloužit nová herní sestava, pružinové hou-
padlo, balanční kláda a další oblíbené prvky. 

Na projektu s názvem Hřebenovka v Trojzemí pro děti i dospělé 
město Hrádek nad Nisou spolupracuje s polským městem Bogatynia. 
Kromě obnovy odpočinkového místa jsou součástí projektu i další  
aktivity, které mají pomoci s propagací a informovaností o přírodním 
a kulturním dědictví na Hřebenovce. Jednou z nich je oboustranná 

tabule, na které najdou turisté mapu s vyznačením Hřebenovky v ob-
lasti Trojzemí. Na druhé straně budou tipy na zajímavá místa na trase 
a v jejím okolí. Mapa s tipy pro turisty vyjde také v tištěné podobě. 
Virtuální průvodce městem a okolím (www.hradek.eu/vp) bude roz-
šířen o další výlet, který turisty tentokrát zavede i do Polska. V rámci 
projektu byla vyhlášena také fotografická soutěž, o níž si přečtete na 
str. 18. 

Projekt je spolufinancován z prostředků Evropské unie z Programu 
Přeshraniční spolupráce Interreg V-A Česká republika – Polsko pro-
střednictvím Euroregionu Nisa. Celkové způsobilé výdaje dosahují 
bezmála 1,5 milionu korun, více než polovinu pokryjí dotace z Evrop-
ského fondu pro regionální rozvoj. Hotovo má být ještě v průběhu 
prázdnin.     Věra Baumgartnerová
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Hřiště „v zatáčce“ prochází obnovou

Sportoviště při ZŠ TGM se dočkají  
rekonstrukce
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Města a obce rok co rok řeší palčivou otázku týkající se kapacity škol 
a školek. Jsou období, kdy je dětí méně a místa pro ně ve školkách  
i školách jsou. Potom přijdou silnější roky a vzniká problém. Mohlo 
by se říct, že postavit novou školku není až takový problém, co ale  
s takovým objektem, když přijdou slabší roky? A není to jen objekt  
samotný, je to také personál a podobně. A když postavíme novou 
školku, jak velkou ji udělat? Tyto otázky si klade i vedení našeho města. 
Zabezpečit pro obyvatele kvalitní vzdělání už od předškolního věku 
je jednou z priorit. Aby odpovědi na tyto otázky nebyly pouhým věš-
těním z křišťálové koule, nechalo si město vypracovat demografickou 
studii, která alespoň částečně nastíní to, jak se bude v našem městě 
vyvíjet struktura obyvatelstva v příštích letech. Výsledkem je obsáhlý 
dokument, který přináší zajímavé informace.  

 
Za posledních 15 let vzrostl počet obyvatel Hrádku nad Nisou  

o 2 %. K datu zpracování studie zde žilo 7 704 osob přihlášených  
k trvalému pobytu. Přirozený přírůstek, tedy rozdíl mezi počtem na-
rozených a počtem zemřelých, v posledních patnácti letech dosaho-
val kladných nebo nízkých záporných hodnot. Kladné bylo také tzv. 
migrační saldo, tedy rozdíl mezi přistěhovanými a odstěhovanými.  
Zajímavostí je, že ve srovnání s celým Libereckým krajem je populace 
v Hrádku nad Nisou mladší. Na 100 dětí do 15 let zde připadá  
121 seniorů starších 65 let, což je mírně nižší počet nejen v kraji,  
ale i v rámci celé ČR. Muži tvoří 50 % z celkového počtu obyvatel 
Hrádku nad Nisou. Také tím se Hrádek trochu vymyká. Ženy v popu-
laci obvykle tvoří většinu, u nás je ale poměr mužů a žen vyrovnaný. 

V Hrádku nad Nisou jsou nadprůměrně zastoupeni mladší muži 
(10–30 let). Nadprůměrný podíl na obyvatelstvu mají i lidé ve věku 
40–50 let a ve věku okolo 70 let. Naopak podprůměrně jsou zastou-
peny osoby ve věku 30–40 let. 

Dle prognózy budoucího vývoje populace bude v Hrádku nad Ni-
sou v roce 2037 žít zhruba 8 000 obyvatel, což je o cca 260 obyvatel 
více než nyní. Osmitisícové hranici se ale počet obyvatel přiblíží už 
kolem roku 2030. V příštích 15 letech poroste počet obyvatel zvláště 
ve věku 40–64 let. Mírný nárůst se očekává i ve skupinách 15–18  
a 19–23 let. Co se v následujících 15 letech téměř nezmění, je počet 
seniorů starších 65 let. V každém roce prognózovaného období zde 
bude trvale žít cca 1 500 seniorů. Obyvatelé nad 80 let tvoří kvůli spe-
cifickým požadavkům a potřebám, které s vyšším věkem souvisí, zvlášť 
sledovanou podskupinu seniorů. V Hrádku nad Nisou lze v následují-
cích letech očekávat výrazný nárůst jejich počtu. V posledních letech 
prognózovaného období zde bude žít cca 480 nejstarších seniorů,  
tj. o 2/3 vyšší počet než v současné době.  

A jak je to tedy podle studie se školkami a školami? V Hrádku pů-
sobí 4 MŠ s reálnou kapacitou 275 dětí. Počet dětí ve školkách se  
v současné době pohybuje na hraně jejich kapacit. V následujících  
letech se ale počet zájemců o docházku do MŠ sníží až na cca 230.  
Současná kapacita školek tak bude v příštích letech pro místní děti  
dostatečná. Ve školách je to dost podobné. Celková kapacita všech 
našich škol je zhruba 850 žáků. Podle prognózy bude první stupeň 
místních ZŠ v příštích letech navštěvovat asi 450 žáků a na druhý stu-
peň bude docházet cca 350 žáků, tedy zhruba 800 dětí. Do tohoto 
počtu jsou zahrnuty i děti dojíždějící na druhý stupeň z Chotyně a Ry-
noltic (cca 24 žáků v každém ročníku).      

Věra Baumgartnerová

Demografická studie ukázala zajímavá data

Dárek pro Lidice 
 
V Hrádku nad Nisou před budovou jedné ze základních škol, která ve 
svém názvu nese vzpomínku na Lidice, proběhl za přítomnosti dětí, 
pedagogických pracovníků a zástupců Města Hrádek nad Nisou pietní 
akt u příležitosti 80 let od vyhlazení Lidic. Žáci i dospělí si tu připome-
nuli kruté události roku 1942. Zároveň byla představena plastika, kte-
rou na Základní škole Lidická vytvořili: polovina plodu lidické hrušně 
vytištěná na 3D tiskárně. Žáci školy ji na konci června odvezli přímo 
do Lidic jako dárek. O celém projektu Lidice na Lidické sepsali vlastní 
článek, který najdete na straně 9.  -rs-



To vše mohly prožít děti ze školek v Hrádku nad Nisou, Bogatynie  
a Zittau díky našemu společnému projektu „ Od školky bez bariér“ 
během jednoho červnového týdne. Všechny akce se konaly venku,  
a tak jsme byli všichni rádi, že nám přálo počasí.  

Velkou taneční přehlídku dětí z mateřských škol v Bogatynie, kde 
nás výborně reprezentovaly taneční soubory z mateřských školek  
Oldřichovská a Liberecká, pro nás připravil náš polský partner. A roz-
pohyboval tak během vystoupení i všechny malé a velké diváky.  
Taneční vystoupení jednotlivých skupin pak byla inspirací pro další 
pohybové aktivity i tvorbu kostýmů.  

Den bláta jistě zanechal v dětech nezapomenutelný zážitek. Sice 
si v Ekoparku v Liberci vyzkoušely i mnoho dalších zajímavých činnosti, 
ale na bahenní koupel jistě dlouho nezapomenou, stejně jako jejich 
paní učitelky, které pak z nich to bláto dostávaly. O tom, že si děti tento 
den vskutku užily, svědčí i to, že většina z nich ihned po nastoupení 
do autobusu usnula.  

A na závěr týdne připravil Dům dětí DRAK, ve spolupráci s hrádec-
kými školkami a mnoha dobrovolníky, Mezinárodní olympiádu mateř -
ských škol, které se vedle hrádeckých školek zúčastnily i děti z Bílého 
kostela, Bogatynii a Žitavy. Díky velké podpoře ze strany rodičů i ka-
marádů ze školek podávaly děti skvělé výkony ve všech disciplínách 
a tak si po zásluze odnesly nejen medaile, poháry i diplomy a malou 
odměnu, ale i zajímavý sportovní zážitek. 

Všechny tyto aktivity jsme mohli uskutečnit díky podpoře města 
Hrádku nad Nisou a finančnímu zabezpečení z Evropské unie z Pro-
gramu přeshraniční spolupráce Česká republika – Polsko prostřednic-
tvím Fondu malých projektů Euroregionu Nisa.  

Jednotlivé aktivity projektu se setkaly s velmi pozitivním ohlasem, 
a to jak u dětí, tak vedení mateřských školek. A tak už nyní projektová 
skupina, která celý projekt doprovázela, připravuje další společné ak-
tivity, na které se naše děti z Trojzemí mohou těšit. Velký dík tak i zde 
patří všem, kteří se na projektu podíleli, pomáhali zabezpečit jeho 
jednotlivé aktivity a v neposlední řadě i jeho vyúčtování. 

Den tanců, den bláta a den sportu

Projekt „Od školky bez hranic – sport,kultura, ekologie – Hrádek nad Nisou“ 
(CZ.11.4.120/0.0/0.0/16_012/0002457) je financován z prostředků Evropské Unie z Programu přeshraniční spolupráce Interreg V-A Česko – Polsko.
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Trvalým výstupem našeho společného projektu Od školky bez hranic – 
sport, kultura, ekologie – Hrádek n. Nisou, který je podpořen z česko-  
-polského programu Fondu Malých projektů Euroregionu Nisa, jsou 
komunikační kartičky pro děti, které byly připraveny ve formě s ob-
rázky a jazykovými výrazy ve čtyřech jazycích. Tyto kartičky ulehčí  
nejen vzájemnou komunikaci, ale napomohou i v jazykové vybave-
nosti jak dětí, tak zaměstnanců školek.  

Díky jejich umístění na internetových stránkách města, kde budou 
volně ke stažení, je budou moci využít nejen další školky z Eurore gionu 
Nisa, ale i rodiče. V praxi během projektu jsme je již využily a ukáza -
ly se jako účinný komunikační nástroj napříč jazyky. V současnosti 
máme 72 kartiček a do budoucna se chceme věnovat rozšíření jejich 
počtu. 

20 společných let, ohlédnutí i pohled do 
budoucna

Komunikační kartičky usnadní překonání  
jazykových bariér

Projekt „Od školky bez hranic – sport,kultura, ekologie – Hrádek nad Nisou“ 
(CZ.11.4.120/0.0/0.0/16_012/0002457) je financován z prostředků Evropské Unie z Programu přeshraniční spolupráce Interreg V-A Česko – Polsko.

Asi těžko si zakladatelé Svazku měst Malý trojúhelník Bogatynia – Hrá-
dek nad Nisou – Zittau mohli představit, jak širokou škálu nejrůznějších 
aktivit se podaří do budoucna v rámci přeshraniční spolupráce zreali-
zovat. Ať už to bylo jednání pracovních skupin, které se věnují školství, 
kultuře a sportu, prezentaci, rozvojovým plánům, dopravě či bezpeč-
nosti. Netušili, kolik času se bude věnovat podpoře projektů pro setká-
vání obyvatel, spolků, škol, hasičů a dalších institucí. A asi nikdo z nich 
nedokázal odhadnout to velké množství investičních projektů. 

Podíváme-li se pozorně na aktivity těchto tří měst, tak narazíme na 
opravené silnice, zrekonstruovaná muzea, nově vybudované cyklo -
stezky i dětská hřiště a další turistickou infrastrukturu. Neměli bychom 
zapomenout ani na vybavení škol a hasičských jednotek. 

Již pevnou součástí kulturního kalendáře Trojzemí jsou akce jako 
Společnou cestou, Evropská pouť, Novoroční pozdrav na Nise a také 
menší kulturní, sportovní, vzdělávací a společenské akce. Možná se 
vám do ruky dostala i některá ze společně vydaných publikací  
(např. průvodce sociálními službami v Trojzemí) nebo máte doma 
některý z kalendářů.  

Při slavnostním večeru, který byl ohlédnutím za uplynulými 20 lety 
spolupráce, si toto vše mohli prostřednictvím promítaných fotografií 
připomenout nejen zástupci měst, škol, spolků, ale také hosté z Euro-
regionu Nisa, Libereckého kraje a Dolnoslezského vojvodství a Zem-
ského okresu Görlitz. 

 
Velkou prioritou naší spolupráce byly a jsou aktivity pro naše děti 

a mládež, neboť jsou to oni, kdo budou v budoucnu určovat tvář  
Trojzemí. Společné exkurze, výlety a sportovní a fotbalová utkání jsou  
tak nedílnou součástí našich projektů. Ale pozorní čtenáři „HRÁDEC -
KA“ toto vše z našich reportáží jistě dobře znají. 

-hz-

Projekt „20 let Svazku měst Malý trojúhelník – 20 Jahre Städteverbundes Kleines Dreieck, ERN-1052.00-CZ“ je podpořen Evropskou unií  
z Evropského fondu pro regionální rozvoj z Programu spolupráce Česká republika – Svobodný stát Sasko 2014–2020 v rámci 

Fondu malých projektů Euroregionu Nisa.
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Víte, kdo je ombudsman, co dělá, jaké jsou jeho možnosti a jak vám 
může pomoci? Náš školní parlament, který zastupuje zájmy a přání 
všech žáků ve škole, to úplně přesně nevěděl. Díky soutěži „Jak om-
budsman pomáhá dětem“ jsme ale našli odpovědi na otázky, které 
jsme hledali. Výsledkem pátrání po informacích o instituci veřejného 

ochránce práv bylo krátké soutěžní video a plakát, který jsme vystavili 
pro ostatní žáky na chodbě školy.  

Jaké milé překvapení to bylo, když nám v květnu přišel email, že 
se naše video líbilo a vyhráli jsme účast na dětské konferenci s om-
budsmanem v Brně! 

15. června v 5.30 jsme tedy vyrazili směr Brno. Po dlouhé cestě jsme 
v dopoledních hodinách zastavili před Úřadem veřejného ochránce 
práv. Čekalo nás uvítání s upřesněním harmonogramu dne a dále byli 
žáci rozděleni do skupinek s dětmi z jiných škol. Ve skupinkách si pod 
vedením zkušených lektorů vyzkoušeli drama lekci, v které si formou 
hry prožili, co si pod aktivním zapojením do okolního života předsta-
vují nebo na jaké překážky při tom narážejí. Ve skupinkách vznikly 
také otázky, které žáci následně pokládali panu ombudsmanovi  
JUDr. Křečkovi a jeho zástupkyni paní Mgr. Šimůnkové, která má na 
starosti právě dětskou agendu. Nutno podotknout, že naši parlamen-
ťáci v řízené diskusi byli velmi aktivní, nestyděli se – byli jsme na ně 
opravdu velmi pyšní. Na závěr dne jsme byli pozváni na komentova-
nou prohlídku do krásné budovy Ústavního soudu. 

Cestou zpátky jsme naštěstí potkali kolonu na D1 pouze ve směru 
na Brno a cesta do Hrádku ubíhala rychle. Domnívám se, že tento 
den byl pro naše žáky velmi zajímavý a přínosný nejen pro další práci 
ve školním parlamentu, ale také do života. 

za školní parlament ZŠ a ZUŠ T. G. M. Hrádek n/N Klára Zicháčková

Závěr školního roku z pohledu deváťáků 
Závěr školního roku na naší ZŠ T. G. M. je vždy velmi specifickým ob-
dobím, a to zejména pro žáky devátých ročníků. Zkusíme vám přiblížit 
to, co jsme poslední měsíce zažili.  
Duben 
Duben = „přijímačky“, pro nás stresové období. Měli jsme se rozhod-
nout, co budeme v životě dělat dál a to nebylo lehké rozhodnutí. Paní 
učitelky se nám snažily všelijak pomoct, napsali jsme si i přijímačky 
nanečisto. Věnovaly nám tolik svého času, abychom vše zvládli, a my 
to zvládli! 
 
Květen 
V našem městě je již dlouholetou tradicí pořádat Malé taneční pro 
žáky devátých ročníků obou dvou základních škol. Ani tento rok nebyl 
výjimkou, tak jsme se každý čtvrtek scházeli v Besedě. Vyvrcholením 
našeho snažení byl závěrečný ples – Věneček, který díky covidové si-
tuaci musel být přeložen na květen. Naši spolužáci byli velmi úspěšní 
v soutěžích, které ples provázely. Vyhráli jsme vše! Tento večer byl pro 
nás nezapomenutelný. 

V květnu jednoho slunečného dne jsme se vydali na exkurzi do  
Žitavy. Cílem naší cesty byla zoologická zahrada. V zoo naleznete mnoho 
zajímavých zvířat, zejména nás zaujal klokánek, ke kterému jsme mohli 
jít do výběhu. Zpátky k nádraží jsme šli pěšky. Na nádraží byl automat, 
ten jsme skoro celý vykoupili a s bonbóny jsme jeli vlakem domů. 

Květen byl také ve znamení příprav na závěrečný projekt devítek – 
na Ples vycházejících. Vše začalo výběrem třídních mikin. Nebyl vůbec 
lehký. Spíš jsme se shodli, že se neshodneme. Ale nakonec díky našim 
třídním učitelkám jsme vše zvládli a vytvořili jsme si společnou vzpo-
mínku. Zato výběr šerp byl o poznání lehčí. Hned jsme věděli, co 
chceme. A teď nám šerpy zdobí naše pokoje. 

Naše třídní tablo nám dalo docela zabrat. Věnovali jsme mu tři týdny. 
Museli jsme zajistit mnohé od fotografa, vyvolání fotek, podo by tabla,  

a kde nám ho vystaví. Samotné tablo jsme tvořili při přespávání ve škole. 
Lepili jsme fotky, tvořili písmenka či dekorovali tablo. To bylo taky super. 
Na tablo se můžete jít mrknout do hračkárny naproti kostelu. 

 
Červen 
Jak je známo, den 1. června je Dnem dětí. Naše škola na děti neza-
pomněla a uspořádala nám sportovní den pro celou školu. Velký dík 
patří učitelskému sboru a i několika studentům devátých tříd. Jednalo 
se o jeden slunečný den, kdy třídy sváděly boje mezi s sebou. Jedna 
část klání probíhala na sportovním hřišti před školu, zde se běhala 
štafeta i s třídním učitelem, hrál se fotbal a také přehazovaná. Dále 
se pokračovalo do Cihelny, kde jsme soupeřili v orientačním běhu, 
který vedl různými kouty Cihelny.  

Vrcholem celého školního roku pro nás určitě byl Ples vycházejících, 
který se konal 10. 6. v kulturním domě Beseda. Celý ples organizovali 
žáci 9. tříd za pomoci svých třídních učitelek a asistentek. Program, 
který jsme připravili, byl plný zábavy. Po uvítání hostů měl projev pan 
ředitel. Poté začalo šerpování tříd. První byla 9. A, která promítala  
o jednotlivých žácích vtipné charakteristiky, následovala třída 9. B. Na-
konec přišla na řadu 9. C. Při šerpování si učitelé vymysleli pro žáky 
krátké hlášky nebo poznámky, které pro ně byly výstižné či charakte-
ristické. Nemohli jsem vynechat tradiční házení drobných mincí na 
žáky či společná fota se spolužáky či rodiči. Proslov žáků ze tříd, při 
kterém proběhlo děkování vedení školy, učitelům, asistentkám a dal-
ším, následoval po přestávce. Po hlasitém a bouřlivém potlesku začala 
vystoupení jednotlivých devátých tříd. Vystoupení byla vtipná a ná-
paditá a vždy doprovázená potleskem. Nakonec jsme se všichni po-
řádně zapotili na parketu při diskotéce. Myslíme si, že se tu účastníci 
i hosté dobře bavili. 

Celou naši „základku“ jsme završili na třídním výletě, který byl zá-
roveň poslední společně prožitou nocí a rozloučením s kamarády.
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Jednoho dne do naší třídy přišla paní učitelka Monika Filipová s no-
vým nápadem. Konkrétně s novou soutěží Lidice21, do které bychom 
se mohli přihlásit. Chvíli jsme nad touto nabídkou přemýšleli a došli 
k názoru, že to bude skvělá příležitost, při které se dozvíme něco  
nového o události, která otřásla celým světem. Pravdou bylo, že tato 
záležitost nám byla poměrně známá, nejen díky tomu, že naše škola 
nese název podle Lidic, a tudíž nás s touto událostí učitelé seznamují 
již od první třídy. Každopádně jsme se do úkolu s nadšením vrhli  
s předpokladem přiučení se něčemu novému a získání cenných zku-
šeností. Usedli jsme ke školním počítačům, vyhledali webové stránky, 
které jsme si s velkou zvědavostí prohlíželi a zároveň bystřili zrak, aby-
chom objevili slovo registrace či jeho synonymum. To trvalo opravdu 
jen krátce. Samotná registrace se nám povedla bez větších komplikací 
a o nějakou chvíli později jsme se vrhli do samostatného vyplňování. 
Zadání bylo jasné. Arch s patnácti otázkami a druhá část, esej. Vědo-
mostní část proběhla více než lehce. Co jsme nevyhloubali v našich 
hlavách, zadali jsme do vyhledavače či nakoukli do knížek, které ukrý-
valy mnoho cenných detailů. Během poměrně krátkého času jsme 
mohli zaškrtat správné odpovědi, poté už nezbývalo nic jiného než 
napsat esej. Témat bylo na výběr několik, a proto jsme neměli prob-
lém zpracovat naše vědomosti do slohového útvaru s maximálním 
počtem znaků, který činil přesně tři tisíce. Naše skupinka se s tím po-
pasovala velice dobře, vše odeslala včas a měla upřímnou radost, že 
to zvládla, a hlavně si to užila.  

 
Tím naše pouť za historií nekončila, právě naopak. Uběhlo totiž 

osmdesát let od vypálení Lidic. Tato hrozivá událost, která kromě  
obrovského počtu obětí přinesla i hrdinské činy, se stala přesně před 
tolika lety. Někdo by mohl říci, že to je dlouhá doba, nám to tak ale 
nepřišlo, však i naši prarodiče by nám mohli vyprávět, co to všechno 
přineslo a odneslo. Jedna věc byla ovšem jistá, je nutno tuto význam-
nou událost, důležitou nejenom pro českou historii, současnost  
a i budoucnost, šířit dál. Možná, že i proto se naší skvělé paní učitelce 
v hlavě vyklubal nápad – uděláme akci pro první stupeň, kdy sezná-
míme děti s těmito fakty. A tak jsme začali vymýšlet, jak celou tragédii 
malým dětem neinvazivně podat. Možná by nebylo od věci všemi  
milované interaktivní pexeso? Co třeba postavit domečky, které děti 
budou podle předlohy stavět? A co teprve je seznámit s informací, 
proč dívky po celém světě dostávaly jméno Lidice? A jaký má vlastně 
význam hrušeň na zahradě naší školy? To je pár nápadů, které padly, 
a následně se zrealizovaly. Chtěli jsme jim vše podat formou hry, aby 
pochopily, co se stalo a do jaké hloubky je to významné. Bylo pří-
jemné a hezké pozorovat zájem dětí, jež vnímaly tuto událost jen  
v mlze. To, co jsme naplánovali, dopadlo nejlépe, jak mohlo, naše píle 

a sna ha jim podat tuto událost mírnou a zábavnou formou se vyplatila, 
byli jsme moc rádi, že je toto téma zaujalo a zapamatovaly si slavná 
jména jako Jozef Gabčík a Jan Kubiš. Po očividném úspěchu jsme tento 
projekt připravili i pro druhý stupeň. Stanoviště zůstala více méně 
stejná, jen jme zvýšili úroveň náročnosti a přidali větší digitální kompe-
tence. Tito žáci už měli jisté znalosti, a proto jsme mohli zabíhat do vět-
ších detailů, které nejsou již tolik známé, avšak stále zůstávají klíčové.  

Ani po této několikatýdenní etapě jsme neměli chvíli oddychu, byl 
totiž datum 10. 6. 2022. Na naší škole, tedy na ZŠ Lidické, se každo-
ročně připomíná tato událost. Celá škola a zástupci ostatních hrádec-
kých základních i mateřských škol se tradičně sešli před naší budovou.  
Po projevech pana ředitele již zmíněné ZŠ a pana místostarosty zástupci 
každé třídy z úcty položili rudé růže na památník náležící škole. Ov-
šem tento rok uběhlo již osmdesát let od této neveselé události, proto 
byl pietní akt ozvláštněn. Několik žáků hrdě drželo růže a nehnutě 
stálo, vyobrazujíce měděné sochy dětí nacházející se na místě tehdej-
ších Lidic. Dále jsme, oděni v černé, přečetli vybranou esej, která se 
posílala do výše uvedené soutěže a která měla ambice vyvolat u pos-
luchačů emoce. Povedlo se, mnoha lidem stekla slza po tváři, a ačkoliv 
šlo možná o paradox, bylo to správné.  

Trochu se vcítit do obětí a připomenout si jedno z mnoha zel, jež 
přinesla druhá světová válka. Růže zvadnou, čas bude plynout, ale 
emoce nikdy nezmizí. Třešničkou toho všeho byla plastika plodu  
lidické hrušně vyrobená na 3D tiskárně. S nápadem přišla Bc. Monika 
Filipová, modelování padlo na Anetu Štěrbovou a nakonec plod do 
hmotné podoby převedl, tedy vytiskl na 3D tiskárně Maxim Matouš. 
Tato replika byla předána Základní škole Lidické v Hrádku nad Nisou.  

Její sestra byla o několik dní později, konkrétně 24. 6. 2022, odvezena 
do Lidic nejen paní učitelkou Filipovou, ale hlavně také žáky, kteří se  
tomuto tématu věnovali téměř půl roku, tedy námi. Beatou Bérešovou, 
Wojciechem Kurantowiczem, Patrikem Pöschlem, Bárou Šimáčkovou, 
Terezou Vávrovou, Anetou Štěrbovou, Maximem Matoušem, Radkem 
Strašilem a mnou. Petra Vávro nám bohužel chyběla. Když se naše sku-
pina dostavila na místo blízko Kladna, byla provedena po Památníku 
Lidice a nakonec položila bílé růže k Pomníku dětským obětem války.  
I slzička ukápla, nebudeme nic předstírat, dotklo se nás to. Genius loci 
se tímto místem dále šíří, a proto nás překvapilo, že v Růžovém sadu, 
náležícím k vyhlazeným Lidicím, se konají svatby. Je to zvláštní, tolik 
ztracených životů a zároveň místo, kde začínají příběhy plné naděje. 
Celou atmosféru podtrhovala obloha bez mráčku, nesprchlo, déšť čekal, 
až plod hrušně předáme dojaté zástupkyni památníku. Tento den stří-
dala jedna emoce za druhou, byl zahalen tajemným a temným pláštěm, 
jenž nás tížil po celý pobyt zde. A tím naše putovaní do historie skončilo, 
cesty se uzavřely, povědomí o Lidicích a jejich tragickém osudu se  
dostalo dál. Památka lidických obětí zůstane stále naživu. 

Dominika Dusová, ZŠ Lidická

Lidice na Lidické
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Letos se konal již 14. ročník Hrádecké bambulky, přehlídky mažoret-
kových skupin. Účastnily se ho 3 týmy z Varnsdorfu a 4 týmy od nás 
z Hrádku. Nejprve se mažoretky vydaly na průvod městem za dopro-
vodu bubeníků ARIES, poté následovala přehlídka jednotlivých druž-
stev na atletickém stadionu u ZŠ. 

Mimo vystoupení zmiňovaných týmů bylo součástí programu také 
vystoupení vicemistryň republiky – Kristýny a Kateřiny Šmahelových. 
Společnou show, která se nesla v pirátském duchu, si připravily se 
všemi hrádeckými mažoretkami jejich trenérky, zapojili se také kama-
rádi a rodinní příslušníci. 

Nakonec jsme si všichni „zatančili“. Předvádění choreografie se 
ujaly zkušené hrádecké mažoretky pod vedením Týny. A jestli se v davu 
našel někdo, pro koho byla tato taneční kompozice nad jeho síly, je-
den krok – zvaný pózička – jistě umí všichni parádně. 

Děkujeme všem mažoretkám za účast! Děkujeme také sponzorům, 
bubeníkům ARIES a všem, kteří se na letošním ročníku Hrádecké bam-
bulky podíleli. Těšíme se na Vás příští rok!         Michaela Fritschová

Hrádecká bambulka

Slavnost na Trojzemí
Slavností „Společnou cestou“ ožilo Trojzemí. Břehy znovu symbolicky 
propojil provizorní most, aby bylo možné suchou nohou dosáhnout 
všech tří zemí. Na pódiu se hrálo, zpívalo a tančilo, v Polsku čekal program 

především pro děti a do toho vonělo jídlo a šumělo pivo. Vyšel krásný 
den, a tak, když po desáté dohasl ohňostroj, vlahá noc dál lákala  
k posezení pod hvězdami. Jen málokomu se chtělo hned domů.
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Vysvědčení na Grabštejně
Dobrá parta v naší třídě se za těch 5 let školní docházky tvořila  
postupně. Stmelovací akce probíhaly každoročně. Jako třída jsme ně-
kolikrát spali ve škole, prošli jsme si několika soutěžemi a pořád nás 
to víc a víc stmelovalo. Postupně se z nás stala super parta.  

No a pak se to stalo. Objevil se na škole nový pan učitel, skaut  
tělem a duší – Tomáš Syřiště, se kterým jsem se jako třídní učitelka 
spojila, abychom dali hlavy dohromady a připravili pro děti nezapo-
menutelné ukončení 5. třídy. Chtěla jsem tak odměnit děti za krás-
ných 5 let společné práce. Odměnou na konci školního roku byl  
dvoudenní pobyt v přírodě a vyvrcholením bylo slavnostní půlnoční 
předávání vysvědčení na hradě Grabštejně.  

Velký dík patří paní kastelánce za její ochotu a vstřícnost. Díky jí se 
mohlo vše uskutečnit. 

O půlnoci na hradní věži zabimbalo, rozsvítilo se v sále, kde byl 
připraven meč na pasování a šerpy. „Vážený pane hrabě, dovolte, 
abych Vám představila rytíře 1. řádu, kteří dnes podstoupí pasování 
na rytíře řádu druhého.“   Ilona Paseková, ZŠ T. G. Masaryka



Týden po Benefičním koncertě Ostrova života vyrostlo na Hasičské 
louce šapitó. Oranžovo-červený stan byl nepřehlédnutelný a lákal po-
zornost z velké dálky. Cirkus bude! Hlásaly desítky plakátů po celém 
městě. Představení na sklonku letních dnů byla plná dětí s rodiči.  
V pro gramu se střídají  klauniády s dovedností artistů. První, co obe-
censtvo zvedne ze sedadel, je vystoupení holčičky s malým psem  
téměř na začátku. Zručně se jí proplétá mezi nohama a proskakuje 
obruče. Ten roztomilý pejsek je ale jediným zvířetem, které při pro-
dukci uvidíte. 

Zmíněná manéž je, jak je v této branži zvykem, rodinný podnik.  
Artistické skupině Mistral v žilách koluje krev rodu Kaiserů. Pro jedny 
z účinkujících děda, pro další generaci praděda, měl v Praze cirkus 
Slávia. Název představení Cirkus bude se odkazuje na stejnojmenný 
film, který v roce 1954 natočil režisér Oldřich Lipský mimo jiné i v cir-
kuse Slávia. 

Od té doby uteklo hodně vody a mnohé se změnilo. Skupina 
Mistral vsadila na artistická, žonglérská a klaunská vystoupení. Jejich 
šapitó nepojme stovky diváků, díky tomu však všichni mohou být blíž, 
vlastně nadosah. Hra s pejskem nebyla jediná, co zvedla lidi ze seda-
del. Komunikovali s klaunem uklízečem, obdivovali fakíra, čekali, jestli 
žonglérovi přece jen nespadne nějaký ten míček a užasle sledovali  

výstup artisty letícího nad jejich hlavami. Občas byl někdo z obecen-
stva vtažen do děje přímo pod paprsky reflektorů. Byla to příjemná 
podvečerní zábava. Tváří v tvář s účinkujícími, bezprostřední, s náde-
chem starých časů.              Roman Sedláček

Návštěva kostela ve večerních nebo nočních hodinách má vždy ne-
opakovatelnou atmosféru. Majestátnímu místu vkrádající se soumrak 
přidává tajuplnou atmosféru. Podívat se do všech koutů, moci pro-
zkoumat obyčejně skrytá místa nebo jen tak vnímat kouzlo oné chvíle 
nabízí každoročně akce s názvem Noc kostelů. Letos byl v Hrádku nad 
Nisou přístupný kostel sv. Bartoloměje. O kulturní program se postaral 
místní chrámový sbor a manželé Bendovi se svými přáteli. Kostelník 
a varhaník Rolf Bartosch potom hovořil o varhanách. Při nedávné opra -
vě mu všechny jejich díly a dílky prošly do posledního rukama. Samo 
sebou, že na nástroj i hrál. Jeho největší pomocník, Petr Benda, zase 
ve věži poutavě vyprávěl o hrádeckých zvonech. O jejich minulosti, 
současnosti, ale i nadějné budoucnosti. Fascinovaným posluchačům, 
kteří si nejprve museli pořádně zacpat uši, na jednotlivé zvony i za-
zvonil. 

Roman Sedláček

V podvečer 21. 6. se konal závěrečný koncert hudebních tříd ZUŠ  
T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou v Chrámu pokoje. Vystoupili žáci 
klavírní třídy pod vedením paní učitelky Heleny Krasnické, kdy zazněly 
jak jednoduché skladbičky od žáků z 1. ročníku, tak skladby již poně-
kud náročnější. Terka Vávrová nám například zahrála Polonézu g-moll 
od F. Chopina. Dále jsme mohli slyšet její čtyřruční hru, kdy hrály  
společně s Gabrielou Böhmovou Sidewalk café od W. Gillocka. Z de-
chových tříd jsme si poslechli lidové písně, jak při sólovém hraní, tak 
i při různých duetech a kvarteta s různými nástroji. A tak prostor kostela 
naplnily tóny klarinetů, zobcových fléten, a dokonce se na koncertu 
představila Markéta Novotná, která jako první začala pod vedením  
sl. Falkové studovat hru na příčnou flétnu. Pozadu ovšem nezůstali ani 
žáci p. Kotlára a p. Suchého, kteří předvedli bezchybný výkon. 

Mgr. Karel Kocourek, 
ředitel školy
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Cirkus bude!

Koncert ZUŠ v Chrámu Pokoje

Noc kostelů u sv. Bartoloměje



Regionální soutěž ve sportovní 
gymnastice  

 
Tato tradiční soutěž se konala 9. dubna v tělocvičně TJ Rochlice. Z důvo -
dů covidových onemocnění byla velice malá účast. Celkem se zúčast-
nilo 30 děvčat z pěti jednot: Rochlice, Vratislavice, Loko I, Františkov  
a Hrádek nakonec jen s 6 děvčaty a 2 cvičitelkami. Žákyně soutěžily 
ve volných sestavách, akrobacie, přeskok, hrazda, kladina/lavička. 
Všem našim cvičenkám se podařilo umístit na bedně a odvezly si tak 
pohár, medaile a diplom. 

 
Mladší žákyně I:       1. místo – Strnadová Emílie 
(nar. 2013–14) 
 
Mladší žákyně II:      1. místo – Zamrzlová Sára 
(nar. 2011–12) 
 
Starší žákyně III:       1. místo – Prokopová Magdaléna 
(nar. 2010–09) 
 
Starší žákyně IV:       1. místo – Paseková Karolína  
(nar. 2008–07)          2. místo – Šrajbrová Adéla 
                                   3. místo – Fořtová Natálie 

  

Regionální soutěž Medvědí 
stezka 

 
Po covidové situaci jsme také mohli navázat jako každý rok na postu-
povou regionální soutěž Medvědí stezka, konanou v sobotu 7. května 
ve Vratislavicích. Jde o orientační závod dvojic s plněním různých vě-
domostních i sportovních úkolů v přírodě. Trasa je rozdělena podle 
kategorií barevnými fáborky. Mladší žactvo zdolalo vzdálenost 3 km, 
při níž poznávalo různé živočichy, rostliny, hrady, dopravní a turistické 
značky a jiné. Starší žactvo běželo 4,7 km s azimutovým úsekem, zdra-
vovědou, slaňováním a dalšími úkoly. Všem se měří čas a v cíli se při-
počítají trestné minuty za chybné odpovědi. Zúčastnilo se celkem  
70 dětí z TJ Rochlice, Vratislavic, Loko I a ze Cvičení Lída. Z Hrádku 
vyrazilo 29 dětí a 5 cvičitelů, dohromady vybojovali celkem 11 medailí. 

Každý účastník obdržel sladkou odměnu, první tři dvojice v každé ka-
tegorii diplom, medaili a drobný dárek. 
 
Ml. žákyně I: 2. místo – Emílie Strnadová + Kristýna Paseková 
(nar. 2013 a ml.)  
 
Ml. žactvo II: 1. místo – Matyáš Konývka + Filip Paseka 
(nar. 2012–11) 2. místo – Valérie Suková + Sára Zamrzlová 

3. místo – Michal Kobr + Kuba Rybář 
 
St. žáci III: 2. místo – Marek Vávro + Jára Kuzebouch 
(nar. 2010–09) 3. místo – Toňa Feix + Kačka Vinklárková 

 
St. žákyně IV: 1. místo – Natka Hrašnová + Lucka Bretšnajdrová 
(nar. 2008–07) 2. místo – Kája Paseková + Natka Fořtová 

 
Dorost: 1. místo – Rosťa Patočka + Lukáš Hojsák 
(nar. 2006–04) 2. místo – Šárka Čížová + Adéla Šrajbrová 

3. místo – Kuba Vích + Barča Vodrážková  
 
Cvičitelé: Lída Robová, Lenka Čemusová, Jana Janečková, Věra Vysko-
čilová, Andrea Suková. 

 
 
Krajská soutěž Medvědí stezka  
 
Na krajské klání soutěže jsme odjeli do Kytlice v termínu od 20.–22. 5. 
Ubytovali jsme se v penzionu U Skály, který jsme měli po celou dobu 
k dispozici. V letošním roce se startovalo až po obědě, dopoledne byla 
příprava na závody, pro soutěžící připraveny opět dvě trasy, pro 
mladší kategorie v délce 4,5 km a pro starší 9,5 km. Celkem účast  
62 dětí z 6 TJ Rochlice, Vratislavice, Loko I, Doksy, Zákupy a z Hrádku. 
Cvičení Lída tentokrát reprezentovalo 20 dětí a čtyři vedoucí. Všichni 

Cvičení Lída 
I v letošním školním roce proběhlo v rámci Cvičení Lída několik akcí, které se konaly za podpory Města Hrádek nad Nisou. 
Děkujeme za podporu a všem úspěšným reprezentantům ještě jednou srdečně gratulujeme.
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závodníci zdolali celou trať, zvládli veškeré úkoly a otázky i večerní so-
botní hry. Každá jednota si připravila doprovodné hry. Páteční večer 
byl u táboráku s opékáním buřtů. V neděli dopoledne proběhlo vyhlá -
šení výsledků. Z každé kategorie postupují první dvě hlídky do repu-
blikového kola. Po obědě se všichni účastníci rozjeli opět do svých  
domovů. Domů jsme odvezli 8 medailí. 
 
Ml. žactvo II: 2. místo – Sára Zamrzlová + Valérie Suková 
(nar. 2012–11) 2. místo – Filip Paseka + Matyáš Konývka 

 
St. žáci III: 1. místo – Marek Vávro + Jára Kuzebouch 
(nar. 2010–09) 

 
St. žákyně IV: 2. místo – Natka Hrašnová + Matěj Čemus 
(nar. 2008–07) 3. místo – Natka Fořtová + Kája Paseková 

 
Dorost: 1. místo – Kuba Vích + Barča Vodrážková 
(nar. 2006–04) 2. místo – Lukáš Hojsák + Rosťa Patočka 

2. místo – Šárka Čížová + Adéla Šrajbrová 
 

Cvičitelé: Lída Robová, Lenka Čemusová, Věra Vyskočilová, Standa  
Patočka. 

  

Republiková soutěž Medvědí 
stezkou 

 
O víkendu 10.–12. června se v RS Drak-Křižanov (Kraj Vysočina) usku-
tečnila republiková soutěž Medvědí stezkou. pro 113 dvoučlenných 
hlídek z celkem 8 krajů (Moravskoslezský, Královéhradecký, Olo-
moucký, Plzeňský, Liberecký, Zlínský, Jihomoravský a kraj Vysočina). 
Liberecký kraj reprezentovalo 30 dětí, z toho ze Cvičení Lída bylo  
12 dětí + 1 cvičitelka. V sobotu ráno bylo slavnostní zahájení a poté 
se až do pozdního odpoledne závodilo. Večer byl na programu noční 
orientační běh, kterého se zúčastnilo 47 dvoučlenných hlídek. Po celý 
víkend probíhaly doplňkové pohybové aktivity (volejbal, fotbal, 
ragby) a další sportovní aktivity (discgolf, slack line…). Nedělní do-
poledne už patřilo slavnostnímu ceremoniálu k zakončení akce a vy-
hlášení výsledků. Do Hrádku putuje zlato a stříbro!! Byly uděleny  
medaile a diplomy těm nejlepším a také věcné ceny a upomínkové 
předměty všem účastníkům, protože na akci nebylo opomenuto ani 
motto: „Není pouze o tom zvítězit, ale neméně důležité je zúčastnit 
se… prožít si tu báječnou atmosféru akce, zasmát se, pobýt s kama-
rády a sem tam i vymyslet nějakou tu taškařici.“ 

 
Starší žáci III: 1. místo – Marek Vávro + Jára Kuzebouch  

 
Mladší žáci II: 2. místo – Filip Paseka + Matyáš Konývka.  

 

Soutěž paddleboardů  
 

Za nádherného tropického dne v sobotu 18. června proběhl v rekreač -
ním středisku Kristýna na Panelce 2. ročník Soutěže paddleboardů. 
Na nově upravené písčité pláži jsme s cvičiteli vymezili prostor a po-
stavili stany, abychom nenarušovali provoz areálu a měli prostor pro 
samotné závody. První závodili jen ti nejodvážnější prvňáčkové v kleče, 
nebo si lehli na paddleboard a rukama pádlovali u břehu od bójky  
k bójce. Statečně vše zvládli za bouřlivého povzbuzování rodičů,  
babiček a dědečků. Následovalo klání rodičů a jejich nejmenších ra-
tolestí, které se v záchranných vestách pohodlně usadily do čela padd-
leboardů a nechali se povozit kolem bójek. Následovalo vyhlášení  
a předání cen těm nejmenším. Pak nastoupilo starší žactvo. Celkem 
tedy šest kategorií, kde se na čas a určenou vzdálenost obeplouvaly 
bójky. V kleče nebo ve stoje, které bylo zvýhodněno body. Děti ur-
putně závodily za hlasitého povzbuzování přítomných. Vyzkoušely si 
také v družstvech, kolik se jich vejde na prkno, i volnou výuku. Celkem 
se zúčastnilo 57 dětí z pěti TJ – Doks, Zákup, Rochlic, Loko I, a ze Cvi-
čení Lída 29 dětí, 24 cvičitelů a rodiče. Každý účastník obdržel sladkou 
odměnu, vítězové diplom, dřevěnou medaili a sklenici s letošním mo-
tivem paddleboardů. V Hrádku zůstalo celkem 21 medailí! 

Velké poděkování: 
Sponozorovi akce – Čemus, s. r. o., dále pak Rekreačnímu areálu 

Kristýna za možnost uskutečnění akce, Bistru Panelka za občerstvení, 
DDM DRAK za půjčení stanů, setů a bójek, Jachtclubu za pramici  
a všem vedoucím za pomoc při organizaci.   Lída Robová

Pomoc pro pendlery 
při jednání s úřady v Německu,  

tz. komunikace se zdravotní pojišťovnou, s finančním úřadem, 
vyřizování Kindergeld aj.  

Tel. č. 777 758 000, paní Křepelková
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Soutěž Zlatá pětka vznikla v roce 2015 jako jedna z aktivit Mikroregio -
nu Hrádecko-Chrastavsko pro děti. Je určena týmům složeným ze tří 
až pěti žáků pátých tříd škol se sídlem v mikroregionu. Z jedné třídy 
může být týmů i více. Zlatá pětka má pět internetových kvalifikačních 
kol. Deset nejlepších týmů z kvalifikace postupuje do finále na hradě 
Grabštejn, kde začínají všichni znova, od nuly. 

V letošním roce se do soutěže elektronicky registrovalo 27 týmů  
z 9 škol 8 měst a obcí mikroregionu. Celkem tak do kvalifikační části 
soutěže vstoupilo 127 dětí. Internetová část měla tři vědomostní kola, 
každé na konkrétní téma. Zbylá dvě kola, druhé a čtvrté, prověřila  
kreativitu a nápaditost. Účastníci vyráběli leták vybízející k návštěvě 
pamětihodnosti nebo zajímavého místa v okolí školy. Obzvlášť po-
slední kolo potom skutečně popustilo uzdu fantazii. Týmy vymýšlely 
strašidla a jejich příběhy. Psalo se a malovalo. Nejtěžší úkol čekal v su-
dých kolech na porotu. Vyhodnotit množství často nápaditých výtvorů 
nebylo vskutku jednoduché. 

 
 
Za jednotlivá kola se sbíraly kvalifikační body. Týmy, které jich do-

kázaly nashromáždit nejvíce, postupovaly do finále. Přesněji deset 
družstev postoupilo a dalších pět dostalo možnost absolvovat klání 
na hradě Grabštejn alespoň mimo soutěž. Je to maximum, co lze na 
hradě organizačně zvládnout a také velká motivace pro postup. 

Při hradním finále se nejprve vytvářejí erby týmů v improvizované 
keramické dílně pod širým nebem. Ale nejlepší zážitky přinesou až 
následující chvíle. Týmy navštíví mnoho hradních zákoutí, často i těch, 
která nejsou při prohlídkách veřejně přístupná. Co nejrychleji běhají 
mezi stanovišti rozmístěnými od sklepů až po půdy. Od jednoho 
k druhému. Každé stanoviště je jiné. Děti tak navštíví mistra zbrojíře, 
pekaře, hvězdáře, astrologa nebo kronikáře. Všude musí prokázat své 
znalosti nebo zručnost. A najednou je konec. Sesčítají se body a tým, 
který jich má nejvíce, získá palmu vítězství spolu s čestným titulem 
Zlatá pětka. 

Soutěž od samého počátku pro mikroregion organizuje Město Hrá-
dek nad Nisou spolu s hrádeckou Základní školou Lidická a správou 
webu města Hrádek nad Nisou. Ve finále se jedná o celkem početný 
organizační tým. Hradní vyvrcholení soutěže je třešničkou na dortu 
celé soutěže, kterou se může chlubit jen díky podpoře správy Státního 
hradu a zámku Grabštejn a kastelánky hradu, které patří spolu se 
sponzory a organizátory velké poděkování. 

Do finále letos postoupili: 
Židličky Hrádek nad Nisou 
Kutilové BK Bílý Kostel nad Nisou 
Květináče Hrádek nad Nisou 
Ikonické kočky Hrádek nad Nisou 
Rychlíci Mníšek 
Kuřecí stehýnka Hrádek nad Nisou 
Zabijáci Hrádek nad Nisou 
SuperMistři Rynoltic Rynoltice 
Pět ŠWeSTeK Hrádek nad Nisou 
Hlavičky z Chotyně 
 
A jak celá soutěž dopadla? 
Vítězové – Zabijáci – ZŠ Donín 
2. místo – Supermistři Rynoltic – ZŠ a MŠ Rynoltice 
3. místo – Židličky – ZŠ T. G. M. Hrádek nad Nisou 

 
Zdar vítězům a čest všem ostatním! Tato soutěž nemá poražené, snad 
každý, kdo se účastnil, si z ní může něco odnést… 

Roman Sedláček

Zápis do ZUŠ na 
školní rok 2022/2023 

 
V červnu proběhl zápis, kterého se celkem zúčastnilo 38 nových zá-
jemců o studium v ZUŠce. Největší zájem byl o výtvarný obor, kdy evi-
dujeme 19 žádostí. Pozadu nezůstala ani výuka klavíru se 13 žádostmi, 
1 zpěv a 2 zájemci o zobcovou flétnu, případně klarinet. A dokonce 
dorazili i zájemci, kteří věkem patří ještě do přípravného studia.  
Budeme se snažit zajistit, aby všichni mohli začít s uměleckým vzdě-
láváním dle svého výběru v dalším školním roce. 

 
Mgr. Karel Kocourek,  

ředitel školy

Hrad Grabštejn hostil již po sedmé finále 
soutěže Zlatá pětka

Vítězové – tým Zabijáci ze ZŠ Donín

Ilustrační foto z koncertu Hrádecké ZUŠ v Chrámu Pokoje
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Loučení s deváťáky 
na hrádecké radnici 

 
Poslední červnový den se nerozdávala jen vysvědčení. Se svými ško-
lami se loučili žáci devátých tříd. Na radnici je v obřadní síni po sku-
pinách přijal starosta a místostarosta města. Do života všem deváťá-
kům popřáli hodně štěstí a jako malou pozornost od Města Hrádek 
nad Nisou předali lístky do městského kina na libovolné představení. 
Zaznělo také poděkování pedagogickému sboru obou škol i rodičům, 
z nichž někteří si poslední událost spojenou se základní školní docház-
kou svých dětí nenechali ujít a zavítali do obřadní síně jako hosté. 

-rs-

Vernisáž – ZŠ Loučná 
 

Slavnost u příležitosti konce školního roku měla ve škole v Loučné po-
dobu vernisáže pod širým nebem. K vidění byla řada vystoupení, 
místní žáci hráli divadlo, tančili nebo zpívali. Po plotech kolem hřiště 
byly vystaveny práce, které šlo i zakoupit a přispět tak malým výtvar-
níkům ze školy na materiál potřebný pro další tvorbu. Obecenstvo  
a návštěvníky akce tvořili především rodiče, nechyběli tu však ani  
zástupci Města Hrádek nad Nisou.  -rs-

V obřadní síni hrádecké radnice byli den před rozdáváním vysvědčení 
vyhodnoceni nejúspěšnější žáci našich základních škol ve studijním 
roce 2021/2022. Každá škola mohla nominovat nejlepší žáky, skokana 
roku a osobnost školy. Slova chvály sepsaná učiteli potom zazněla na 
radnici. ZŠ Lidická si připravila hodnocení dokonce ve verších. Při ce-
remoniálu každému vybranému laureátovi poblahopřál starosta 
s místostarostou, kteří zároveň ocenili elitní žáky finanční odměnou. 
Blíže seznámit se s oceněnými žáky můžete na webových stránkách 
města www.hradek.eu. 
 
Oceněné osobnosti: 
ZŠ DONÍN 
Nejlepší žákyně: Danielka Balíková, Eliška Filounková 
Nejlepší žák: Daniel Korpoš 
Osobnost školy: Terezka Lutonská 
Skokan a nejlepší žák školního roku: Matylda Jiráková 
 
ZŠ A MŠ LOUČNÁ 
Nejlepší žákyně: Denisa Ferencová 
Nejlepší žáci: Martin Fenko, Pavel Svoboda 
Skokan školy: Damián Horváth 
Osobnost školy: Karolína Eliášová 
 
Základní škola T. G. M. 
Nejlepší žákyně: Dominika Breznayová, Amálie Řeháčková, Adéla 
Šrajbrová, Kamila Veisová 
Nejlepší žák: Matyáš Konývka, Filip Jurásek 
Osobnost školy: Adéla Kyzljaková 
Skokan školy: Andrea Reitmairová 

ZŠ Lidická 
Nejlepší žákyně: Beata Bérešová, Dominika Dusová, Bára Šimáčková, 
Petra Hana Vávro, Tereza Vávrová 
Nejlepší žák: Wojciech Kurantowicz  
Osobnost školy: Patrik Pöschl  
Skokan roku: Thang Van Pham – „Lukáš Pham“

Nejlepší žáci hrádeckých základních škol
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11. Benefiční koncert Ostrova života
Benefiční koncerty Ostrova života vstoupily do druhé dvacítky. V po-
řadí 11. koncert se po loňských dobrých zkušenostech se změnou  
termínu konal opět na samém začátku prázdnin. Výtěžek je nižší než 
v předchozích letech. Odráží menší návštěvnost, kterou jsme letos za-
znamenali. Přesto jsme byli velmi překvapeni. Víme, že doba je teď 
složitá a o to víc si vážíme každé jedné koruny, kterou lidé věnovali 
na dobrou věc. Letošní výsledek je pátý nejlepší v historii koncertů  
a po sedmé v řadě je šestimístný! 

 
Benefiční koncerty Ostrova života už si dávno upevnily své místo  

v kalendáři kulturních akcí HRÁDECKA. Jde o jednu z největších akcí 
v okolí a pořadatelé se každým rokem snaží připravit zajímavý program 
pro všechny generace. Podle osvědčeného scénáře tak 2. července ce-
lou akci na Hasičské louce zahájily děti z hrádeckých mateřinek. Kaž-
dým rokem nás naši nejmenší vystupující překvapí svou energií, kte-
rou do svých vystoupení dávají. Oceňujeme i paní učitelky, které  
s dětmi vše pečlivě nacvičují. Děti ze školek vystřídali malí hrádečtí 
hasiči – Hasíci. Zábavnou formou předvedli, jak se společně připravují 
na práci hasičů a trénují na závody v hasičském sportu. Odměnou je 
všem potlesk rodičů a prarodičů, kteří s potěšením a hrdostí své rato-
lesti pozorují. A nejen to. Pro vystupující děti i ostatní návštěvníky 
bylo připravené loutkové představení souboru Klubíčko ze Cvikova. 

Malí i velcí zájemci se mohli zúčastnit tanečního workshopu Báry Pod-
lipné. Během krátké chvíle se naučili krátkou sestavu, kterou pak spo-
lečně před pódiem předvedli. Hudební program koncertu obstaraly 
skupiny Trajekt, Hodiny, Cover Power a hudebník Vende Ballini.  

Hlavním posláním našich benefičních koncertů je získávání pro-
středků, díky kterým máme možnost finančně podpořit nemocné spo-
luobčany a jejich rodiny. Návštěvníci mohou přispět dobrovolným 
vstupným nebo zakoupením rukodělných výrobků, které nabízíme 
v našem charitativním stánku. Nedílnou součástí koncertů je také pod-
večerní dražba. Letos jsme nabízeli sadu sportovního oblečení, které 
nám věnovala naše přední atletka Kristiina Mäki, a malovaný obraz 
na plátně od muzikálové zpěvačky a herečky Markéty Procházkové. 
Přestože výsledek nebyl tak ohromující jako v minulých letech, jsme 
nesmírně pyšní na všechny naše příznivce, kteří jsou nám věrní a kaž-
dým rokem přijdou a podpoří nás. Díky nim jsme dosáhli krásného 
výsledku.  

Na veřejnou sbírku Ostrov pomáhá putuje celkem 127 500 korun! 
(pokladny u vchodu: 91 500 Kč, dražba: 11 500 Kč, stánek: 35 200 Kč, 
sponzoři: 20 000 Kč). 

Děkujeme účinkujícím, dobrovolníkům, kteří pomáhají se zajiště-
ním hladkého průběhu koncertu, a všem, kdo se na organizaci akce 
jakkoliv podíleli. Největší dík potom patří návštěvníkům a našim pod-
porovatelům. Děkujeme, že nám pomáháte pomáhat! 

Za Hrádek nad Nisou – Ostrov života, z. s. 
Věra Baumgartnerová 

Zlatá svatba 
V pátek 1. července manželé Alena a Josef Drozenovi obnovili svůj 
manželský slib, který si dali před padesáti lety v obřadní síni hrá-
decké radnice, a oslavili tak svou zlatou svatbu. 

Monika Korbelářová, matrikářka

Poděkování – Tříkrálová 
sbírka 

Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou děkuje žákům ZŠ Loučná 
za peněžitý dar z výtěžku Tříkrálové sbírky ve výši 7 888 Kč, který 
pro naši organizaci vykoledovali. Peníze budou použity na aktivi-
zační činnost pro klienty pečovatelské služby.  

Mgr. Šárka Kocianová, 
 ředitelka
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Občanům, kteří v měsíci červnu roku 2022 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

81 let   Zdeněk Nižník, Zdenka Prchlíková 
83 let   Kamil Hrašna 
84 let   Věra Jirkovcová, Marie Papírníková, Christa Hlůžová, 
            Marie Vodičková 
85 let   Ludmila Štěpánková 
86 let   Libuše Veselá 
92 let   Zdenka Dvořáková 
94 let   Jaroslava Baková 

Monika Korbelářová,  
matrikářka

Životní jubilea



Na hradě Grabštejn se 17. července otevřela sezónní výstava Afrika 
Karla Podstatského z Lichtenštejna, která vznikla v rámci projektu Po 
stopách šlechtických rodů. Tento dlouhodobý projekt Národního pa-
mátkového ústavu se letos nese ve znamení šlechtických slavností  
a zábav. 

Mobiliární fond hradu Grabštejn obsahuje mnoho dobových foto-
grafií z pozůstalosti rodiny poslední majitelky hradu Marie Clam-Gal-
lasové. Kromě rodinných snímků se jedná také o značné množství  
fotografií z východní a severní Afriky. Tyto fotky pořídil manžel Marie 
Clam-Gallasové Karl Podstatský z Lichtenštejna při svých loveckých 
výpravách do Afriky. Správa hradu se tak v návaznosti na výše zmí-
něný projekt rozhodla tyto unikátní fotografie představit veřejnosti.  

„Výstava Afrika Karla Podstaského z Lichtenštejna nemá být jen 
pouhou výstavkou historických fotografií. S kolegy jsme si dali opravdu 
záležet na tom, abychom pro návštěvníky připravili co možná nejvěr-
nější obraz toho, jak taková výprava do Afriky na počátku 20. století 
vypadala. V tom nám pomohly nejen dobové fotografie, ale přede-
vším Karlův cestopis, který po návratu domů napsal. Díky spolupráci 
s kolegy napříč Národním památkovým ústavem se tak veřejnosti 
představí i suvenýry a jiné zajímavosti, které se k těmto výpravám vzta-
hují,“ popisuje obsah výstavy jedna z hlavních autorek a také kaste-
lánka hradu Věra Ozogánová.   

Výstava kombinuje jak typickou zámeckou interiérovou instalaci, 
tak i muzejnické výstavní panely a vitrínky. Návštěvník bude mít  
možnost se usadit přímo v hraběcí pracovně a prolistovat si album  
s rodinnými fotkami. To mu umožní seznámit se s osobou Karla Pod-
statského z Lichtenštejna – dozví se o jeho rodinném zázemí a také 
to, jak se vlastně dostal na Grabštejn. Další část výstavy je již věnovaná 
přímo africkému putování z let 1903–1914. Karl Podstatský se do 
Afriky podíval celkem pětkrát a každá z jeho výprav si nese své vlastní 
příběhy. Nejde jen o lovecké historky, ale také o líčení příhod z cesty 
jako takové. Patřičnou atmosféru doplní i model stanu, ve kterém Karl 
Podstatský v divočině nocoval. Uvnitř stanu najdou návštěvníci foto-
grafie ukazující technické a organizační zázemí výprav.  

„Dvanáctý ročník projektu Po stopách šlechtických rodů – Rok 
šlechtických slavností poukazuje na volný čas šlechty, tedy lovy, hony, 
slavnosti a zábavu, ale také na osobní záliby a koníčky. Grabštejnská 
výstava představí veřejnosti šlechtice jako cestovatele a objevitele, na 
Sychrově proběhne 13. srpna komponovaný večer zaměřený na  
barokní hudbu, na Hrádku u Nechanic jsou naplánovány Zámecké 
slavnosti, hned dvoje slavnosti se během prázdnin uspořádají na ná-
chodském zámku, noční prohlídky chystají na Opočně, v litomyšlském 
zámeckém divadle proběhne barokní slavnost a tak bych mohl pokra-
čovat – věřím, že si každý z návštěvníků přijde na své,“ dodává k leti-
tému projektu, který je realizován napříč NPÚ, Miloš Kadlec, ředitel 
NPÚ, územní památkové správy na Sychrově. 

Výstava Afrika Karla Podstatského z Lichtenštejna byla slavnostně 
otevřena v neděli 17. července, kdy se uskutečnila komentovaná pro-
hlídka s hlavními autorkami výstavy – grabštejnskou kastelánkou  
Věrou Ozogánovou a pracovnicí hradu Michaelou Fischerovou. Vý-
stava potrvá do 30. října, bude otevřena v provozních hodinách hradu, 
vstupné je padesát korun, děti do šesti let zdarma.

Na Grabštejně se otevřela unikátní výstava 
o Karlu Podstatském z Lichtenštejna
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Fotografická soutěž Hřebenovka v Trojzemí

18 ze společnosti18

Vydává Město Hrádek nad Nisou

V rámci projektu Hřebenovka v Trojzemí pro děti i dospělé byla vyhlá -
šena fotografická soutěž určená amatérským fotografům. Byla zamě-
řena na snímky přírodního a kulturního dědictví na území měst Hrádek 
nad Nisou a Bogatynia.  

V průběhu jara se do ní přihlásilo devět českých a polských fotogra -
fů. V červnu se sešla porota a mezi 28 fotografiemi vybírala ty nejlepší. 
O něco jednodušší práci měla v kategorii mládež, kde hodnotila  
9 snímků. Tou nejlepší byla celkem jednoznačně fotografie hrádecké 
Markéty Mottlové Slunečno na sněhu. Stejná autorka dodala i druhý 

snímek Podzimní dubová alej. Třetí skončila Zuzana Vyšínová. 
V kategorii dospělých získala nejvíce bodů při hodnocení fotografie 

Jaromíra Mottla Pohádková chaloupka. Stejně jako večerní snímek 
hrázděného domu, i záběr kaple Panny Marie Pomocné vznikl na 
Uhelné. Jaromír Mottl s ním obsadil třetí místo. Cenu za druhé místo 
dostala Alicija Jozkow za záběr z parku v Bogatynii.  

Předání cen proběhlo v červnu v hrádeckém komunitním centru  
Seník. 

Vít Štrupl

Vítězný snímek v kategorii mládež Slunečno na sněhu  
od Markéty Mottlové

Vítězný snímek v kategorii dospělých Pohádková chaloupka 
od Jaromíra Mottla

Fotografická soutěž Města Hrádek nad Nisou 
Město Hrádek nad Nisou (pořadatel) vyhlašuje soutěž pro amatérské fotografy. 

Podmínky a pravidla soutěže: 
 
Soutěžící 
— Soutěž je určena amatérským fotografům, tzn. osobám, které ne-

mají pravidelné příjmy z fotografických služeb. 
— Soutěž se vyhlašuje ve dvou kategoriích: 

JUNIOR soutěžící ve věku do 15 let 
DOSPĚLÍ soutěžící ve věku nad 15 let 

— Rozhodující je věk v den uzávěrky soutěže.  
 

Přihlášky a uzávěrka soutěže 
— Soutěžící se přihlásí do soutěže zasláním svých fotografií. 
— Fotografie se zasílají na e-mail fotosoutez@hradek.eu. 
— V e-mailu soutěžící uvede také název fotografie (fotografií), své 

jméno, kategorii, do které se hlásí, a telefonní kontakt. 
— Soutěž (příjem fotografií) začíná dne 20. 7. 2022. 
— Fotografie je možné zasílat nejpozději do uzávěrky soutěže – dne 

21. 8. 2022 do půlnoci. 
 

Fotografie 
— Jeden soutěžící může poslat do soutěže maximálně šest fotografií. 
— Žádné fotografie nesmí obsahovat vodoznaky a jiné prvky, dle kte-

rých by se dalo poznat, kdo je autor. 
— Do soutěže budou přijaty pouze fotografie v elektronické podobě, 

které budou splňovat následující parametry: 
Formát JPG, minimální velikost 1 600 x 1 200 pixelů, maximální  
velikost jednoho souboru 5 MB. 

— Název souboru může obsahovat pouze alfanumerické znaky (pís-
mena a čísla). 

— Soutěžící musí být autorem přihlášené fotografie a vlastnit na  
fotografii veškerá práva.  

— Pokud fotografie obsahuje jakékoliv prvky, které jsou předmětem 
práv třetích stran, soutěžící je povinen získat souhlasy k použití a k pu -
 blikování bez nároku na jakoukoliv kompenzaci. Pokud je na foto-
grafii zachycena osoba mladší 18 let, je požadován písemný souhlas 
zákonného zástupce. Při zachycení uměleckého díla nebo jakého-
koliv díla registrovaného ochranou známkou je přihlašovatel povi-
nen zajistit souhlas autora nebo držitele ochranné známky ke  
zveřejnění díla. 
 

Hodnocení fotografií, vyhlášení výsledků 
— Fotografie hodnotí porota jmenovaná pořadatelem soutěže. 
— Rozhodnutí poroty je konečné a není proti němu žádné odvolání. 
— Vítězné fotografie Město Hrádek nad Nisou zveřejní. 
— Autory vítězných fotografií v každé kategorii pořadatel veřejně vy-

hlásí a odmění symbolickou cenou. 
 

Ostatní závazná pravidla 
Soutěžící přihlášením fotografií do soutěže poskytují bez nároku na 
honorář po neomezenou dobu Městu Hrádek n. Nisou souhlas s pu-
blikováním svých fotografií v tištěné i elektronické podobě pro potřeby 
města (například ve zpravodajství nebo v propagačních materiálech). 

Odesláním fotografií do soutěže soutěžící bezvýhradně souhlasí  
s výše uvedenými pravidly.
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Letos se nám konečně po dvouleté pauze podařilo uspořádat opět 
Cyklistický den na Kristýně s dětmi 4. ročníků ZŠ v Hrádku nad Nisou. 
Této akce se zúčastnily ZŠ Lidická a ZŠ T. G. M., ze kterých se sešlo  
téměř 60 dětí. Děti odpovídaly na otázky dopravní výchovy a předvá-
děly jízdu zručnosti, která byla pro některé opravdu těžkým oříškem. 
I když to občas vypadalo na kalamitu, všechny děti nakonec ve zdraví 
přežily a mohly si užít ukázky psovodů z Grabštejna, podívat se na 
různé zbraně a také si prohlédnout hasičskou techniku. 

A poslední tečkou bylo opékání vuřtů a odměna ve formě balíčku 
sladkostí. Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kteří nám pomohli 
ať už s organizací, nebo svými ukázkami, a věřím, že to byl pro všechny 
vydařený den plný zábavy a také nových zkušeností jak pro děti, tak 
pro nás. 

Iva Krňáková,  
velitelka MP Hrádek nad Nisou

Cyklistický den na Kristýně

Malevil Cup je jedním z největších závodů horských kol v České re-
publice. V posledních letech byl součástí Světového poháru MTB  
a letos, po deseti letech, se při něm opět závodilo o tituly mistrů  
a mistryň Evropy. Start se odehrává v Jablonném, cíl je v resortu Ma-
levil v Heřmanicích. Na trasách 100 km, 70 km a 50 km závodníci za-
vítali i do Hrádku nad Nisou a rekreačního areálu Kristýna.  

V sobotu 18. června se na tratích utkali amatérští cyklisté, o den 
později se na start postavili závodníci evropské cyklistické špičky 

včetně olympijského vítěze Jaroslava Kulhavého. Jaroslav Kulhavý na-
konec ve vedru, které panovalo, na trati 100 km zkompletoval svoji 
sbírku medailí z mistrovství Evropy, když vybojoval bronz. 

Na organizaci závodu se v katastrech našeho města podíleli i místní 
dobrovolníci pod taktovkou DDM Drak.                       Foto: Jaromír Mottl

Hrádkem projelo ME horských kol

Na hranici dvou světů 
 
Slavata Triatlon Tour již pěknou řádku let putuje z jednoho místa na 
druhé. Dává šanci naprosto každému dítěti vyzkoušet si triatlon bez 
ohledu na to, jestli má vybavení či nikoli. A tak se v prostoru startu  
a cíle půjčují kola, zkouší helmy a v neposlední řadě setkávají děti  
z dětských domovů s těmi ostatními, které měly v životě víc štěstí. 
Všechno uvedl v život a organizuje Tomáš Slavata, jenž se netají tím, 
že hlavní motivací jsou jeho vlastní zkušenosti z dětství. Tour vzniklo 
v roce 2011 a hned v následujícím získalo cenu za nejlepší charitativní 
projekt roku 2012. 

Závody v Hrádku nad Nisou pomáhal uskutečnit Standa Dvořan, 
ředitel DDM Drak. O plné startovní pole se tentokrát zasloužila přede-
vším vysoká účast závodníků z dětských domovů. Kristýna zažila na 
konci května krásný závod, ve kterém se bojovalo z plných sil a do  
posledních metrů.  -rs-

ze sportu



Zahrádkáři z Žitavy a Hrádku nad Nisou spolupracují od roku 2016. 
Spolupráce funguje ve formě výstav, kde se hrádecká organizace pre-
zentuje svými výpěstky v Žitavě. Žitavské zahrádkáře zase můžeme  
vidět třeba při hrádeckých dožínkách. Na oslavy 30. výročí založení 
Územního svazu zahrádkářů Žitava proto byli pozváni i členové vý-
boru základní organizace z Hrádku nad Nisou a další hosté z Liberce 
a Stráže nad Nisou. 

Slavnostní akce se měla konat již v roce 2020. Pandemie tomu ale 
zabránila. Termín oslav byl přeložen na letošní 9. červen. Akce se  
konala v restauraci „Zum Gutchen“ v Mittelherwigsdorfu. Svaz za-
hrádkářů v Německu je organizován jinak než český, a to na základě 
federálního přídělového zákona o zahrádkách.  

Na akci zhodnotil předseda Územního spolku Gerhard Schlender 
činnost spolku za uplynulých 30 let. Kladně hodnotil úspěšnou spo-
lupráci s ČZS a v závěru předal významná svazová ocenění pro ně-
mecké zahrádkáře a také pro českou delegaci. Předseda ZO Hrádek 
nad Nisou Vladimír Béreš, byl oceněn Stříbrným čestným odznakem 
Saského zemského sdružení. Hrádečtí předali žitavským zahrádkářům 
pamětní list a knihu, v níž je zaznamenáno ruční panorama z Ještědu 
v němčině. 

Letos čeká žitavské zahrádkáře výstava v rámci 23. státních dožínek, 
které se budou konat právě v Žitavě, a to od 30. září do 3. října. Na 
tuto výstavu se připravují i hrádečtí zahrádkáři. Současně budou pro-
bíhat oslavy Saského státního svátku Díkůvzdání za sklizeň.  

Po ukončení oficialit došlo k slavnostnímu přípitku a bylo podá-
váno občerstvení formou rautu. Pak probíhalo přátelské povídání, 
často za použití mobilů s překladačem. Pěkný večer byl doplněn hu-
debním vystoupením. 

Vladimír Béreš, 
předseda ZO ČZS v Hrádku nad Nisou

Žitavští zahrádkáři ocenili spolupráci 
s kolegy z Hrádku

V rámci projektu Kooperační síť Kvetoucí louky (CZ.11.4.120/0.0/0.0/ -
20_032/0002849) probíhají další aktivity projektu.  

V Doníně pokračují práce na proměně zeleného pásu mezi Rynol-
tickou a Souběžnou ulicí na kvetoucí louku.  

Město Hrádek nad Nisou připravilo také pro občany, kteří mají zá-
jem zvýšit biodiverzitu na svých zahradách, balíčky s osivem, které 
bude v následujících týdnech a měsících poskytovat zájemcům. Osivo 
obsahuje semena 85 rostlinných druhů pro založení kvetoucí louky. 
Směs je vhodná především do lemů rodinných zahrad, v kterých 
kromě estetického působení nabízí zvýšený výskyt „jedlých druhů“. 
Balíčky s osivem budou k dispozici na veřejných akcích projektu, např. 
na exkurzích nebo Hrádeckých dožínkových slavnostech. 

Další akcí bylo dubnové teoretické školení pod názvem „Přírodní 
plochy ve městech v obcích, mateřských školách či základních ško -
lách – jak založit, pečovat a využívat“. Nabídlo řadu užitečných  
informací k tématu zakládání kvetoucích ploch různými postupy  
i technologiemi, stejně jako k různým druhům rostlin a živočichů, 
které se na přírodě blízkých plochách vyskytují. Jsme rádi, že téma 
kvetoucích luk či ploch je zajímavé také pro Liberecký kraj, jehož 
radní pro životní prostředí a zemědělství nad touto akcí převzal zá-
štitu.  

Koncem května se konala také exkurze na kvetoucí louky v Lužic-
kých horách s oborným výkladem zástupce Správy CHKO. 

Romana Cermanová, 
Společnost pro kulturní krajinu, z. s. ilustrační obrázek

20

Kam pokročily kvetoucí louky
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S přicházejícím létem se koncerty mohly přesunout opět ven. Pro-
středí zahrady u Schubertovy vily si pochvalují umělci i diváci, kterým 
se v posledních týdnech představili Kluk z Husovky a Dorka Barová. 

Kluk z Husovky není jen tak obyčejný kluk. Je to celá kapela v čele 
s Kubou Horákem. A Husovkou se rozumí ta z Nového Boru. To ale 
není podstatné. Mnohem důležitější je, že spolu hrají folk s dobrými 
texty, pěknými melodiemi a zpěvnými refrény. A dost často písně pro-
loží vtipnými průpovídkami. Kuba s sebou přivezl i zpívající dceru 
Aničku, která zaujala nejen přítomné děti. 

Dorka Barová je hudebnice, která se doprovází na violoncello. 
Hraje s celou řadou uskupení, do Hrádku ale tentokrát přijela sama.  
I tak dokázala zahrát písně napříč repertoárem v té nejčistší formě. 
Texty písní má napsané v polštině, čistě proto, že se jí tento jazyk do 
písní více líbí. I když někomu mohly přijít písně melancholické, na 
posluchače působily pozitivně, ostatně stejně, jako působí jejich  
interpretka. 

Další z koncertů u Schubertovy vily je nachystán na 11. srpna. Od 

19 hodin postupně vystoupí kapela Isara inspirující se irskou a kelt-
skou hudbou, písničkářka Saša Niklíčková s akordeonem a kytarista 
Michal Šnajdr. -vš-

Divadelní představení Lež 
 

Co se stane, když se člověk zamotá do lží, odvolává, co řekl, pak od-
volává, co odvolal, aby svou výpověď vzápětí znovu změnil? Hlavně  
o tom byly dialogy divadelní inscenace Lež, kterou v červnu hostil hrá-
decký kulturní dům Beseda. I když se publikum často smálo, úvahám 
o tom, zda je možné ve vztahu lhát, byť se zdůvodněním, že to je z ohle-
duplnosti, nebo zda lze s pravdou obchodovat, se člověk nevyhnul. 

Uznání publika si tentokrát odnesli za své herecké výkony jak před-
stavitelé hlavních postav Petra Špalková a Petr Lněnička, tak Jaromír 
Dolanský a Gabriela Mikulková. -vš-

Dva ročníky Hrádeckého rockového léta byly kvůli covidu zrušeny. Až 
letos se festival, který vznikl v roce 2003 z iniciativy několika hrádec-
kých příznivců rockové hudby, dočkal plnoletosti. 

18. ročník festivalu připravoval nový tým. Sestavil hudebně velmi 

zajímavý program. Hlavním cílem bylo odlišit se od ostatních festivalů, 
kde se jména interpretů často dokolečka opakují. Starší rockeři si ne-
nechali pod podiem ujít Krausberry, hlavně pro mladší ročníky byly 
pozvány Deaf Heart nebo The Silver Spoons. V budoucnu určitě ještě 
uslyšíme o česko-slovenské kapele John Wolfhooker. Podle ohlasů  
z publika ji znalo málo lidí, ale posluchače dokázala nadchnout. 

Pořadatelé letos vsadili na to, že hlavní hvězdu přivezou ze zahra-
ničí. Po zimních vyjednáváních se domluvili s finskými Waltari, kteří 
mají v Čechách hodně svých fanoušků. I pro organizační tým to byla 
nová zkušenost, protože je třeba zajistit řadu věcí, které domácí inter-
preti nepotřebují. Vše se ale podařilo… Snad kromě toho, že sobotní 
dopolední let z Helsinek do Prahy byl ráno zrušen. Kapela v Helsin-
kách, řidič v Praze na letišti. Setkání nakonec proběhlo v 350 km vzdá-
leném Berlíně. Náročné to bylo i pro kapelu, která tím pádem nestihla 
oběd a pořádně se najedla až ve festivalovém zázemí. Po krátkém  
odpočinku ale vstupovala na podium plná energie. 

A ještě něco se změnilo. Za 18 ročníků festivalu to byl teprve třetí, 
na kterém nepršelo, i když ještě po ránu se nezdálo, že by to mohlo 
vyjít. -vš-

Plnoleté Hrádecké rockové léto

Zahrada Schubertovy vily ožila koncerty
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